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  آمریکایی ها تحت هر شرایطی می خواهند یک توافقی داشته 
باشند؛ حال اینکه این توافق برجام است یا غیر برجام؛ طولانی 
مدت یا موقت تلاش می کنند که آنچه خودشان متمایل هستند 
به طرف مقابل تحمیل کنند. اما واقعیت این است که هر دو طرف 
به دنبال مذاکره و نتیجه بخشی مذاکرات هستند. آمریکا نیاز 
به توافقی برای استفاده از آن در انتخابات دارد  و باید پاسخگو 
باشد که در این 4 سال چرا نتوانسته پاسخگوی ایران باشد. از 
طرفی ایران نیاز دارد فشار اقتصادی داخلی و مشکلاتی که 
مردم دارند و  مشکلات که در داخل به خاطر مسائل اقتصادی 
به صورت عموم وجود دارد را چاره کند. پس این اصلی است که 
هر دو طرف به توافق نیاز دارند اما حال اختلاف  اینجاست که 
طرفین چگونه توافق کنند. خب همین که میان نماینده ایران 
در نیویورک و آقای رابرت مالی مذاکرات انجام شده خود نوعی 
مذاکرات مستقیم تلقی می شود. چیزی که بیش از شش ماه 
پیش بسیار بر آن تاکید می شد که اینگونه مذاکره مستقیم 
نسبت به مذاکره با واسطه نتیجه بخش تر است. این احتمال نیز 
وجود دارد که این گفت وگوها در مسقط نیز در حال پیش روی 
باشد. البته درست است که گفته می شود مذاکرات در نیویورک 
برای آزادی زندانیان بوده اما حتما مسائل دیگری هم مطرح 
شده است. البته علائم دیگری نیز وجود دارد که خیلی مهم 
است  و کمک می کند که نتیجه بگیریم اقداماتی در حال صورت 
گرفتن است. یکی از علائم همین گزارش اخیر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است. طی روزهای گذشته آقای رافائل گروسی در 
پیش جلسه یا جلسه رسمی شورای حکام  یک گزارش داده که 
نه می توان آن را مثبت و نه منفی تلقی کرد. اما همین که این 
گزارش منفی نبوده خود گامی به جلو است و احتمالا در گزارش 
کتبی نیز همین رویکرد قید خواهد شد. این بدون چراغ سبز 
آمریکا و اروپا نمی تواند انجام شود. از طرفی می بینید رئیس 
بانک مرکزی با سفر به آمریکا با رئیس صندوق بین المللی پول 
صحبت می کند و آنها برای اینکه ایران بتواند از سهمش استفاده 
کند چراغ سبز می دهند. اینها تاکنون که در این چند سال اتفاق 
نمی افتاده و اکنون نیز با برخی هماهنگی ها به سرانجام رسیده 
است. صندوق بین المللی پول و بانک جهانی نیز همه زیر نظر 
اروپا و آمریکاست. بنابر این مجموع این مسائل نشان می دهد 
که یک راهی در حال باز شدن است ضمن اینکه بحث مذاکرات 
آمریکا با کره  هم مطرح است.  آنچه مسلم است اتفاقاتی می افتد 
که این اتفاقات همه در رسانه ها نمی آید و بخشی از آن را مطلع 
می شویم یا رسانه های آمریکا یا خبرگزاری ها متوجه می شوند و 
گزارش می کنند. لذا به نظر می رسد روندی که شروع شده بسیار 
مثبت است و ممکن است به نتایج خوبی هم برسد و احتمالش 
کم نیست که شاهد گشایشی در اقتصاد ایران باشیم. البته 
موانعی هم در این میان وجود دارد و به رغم اینکه طرفین برای از 
سرگیری مذاکرات و رسیدن به توافق اراده لازم را دارند، اما یکی 
می گوید که توافق جدیدی تنظیم کنیم؛ دیگری می گوید برجام 
را مجددا احیا کنیم و طرف دیگری نیز بیان می کند که توافقی 
موقت شکل دهیم اما به طور حتم نمی توان گفت که ایران نیز  
روی برجام اصرار دارد. آیا ایران از غنی سازی 60 درصد حاضر 
است به 3.67 بازگردد؟ اینها همه مسائلی است که قابل طرح 
است. چرا که در برجام مجوز 3.67به ایران داده شده است. بنابر 
این ایران از طرفی هم دوست ندارد توافق جدیدی ایجاد شود 
چرا که در مهرماه یک فضایی برایش بر اساس برجام باز می شود 
که طبق آن می تواند به خرید و فروش سلاح بپردازد و این آزادی 
عمل را پیدا می کند. لذا نمی خواهد این مهم از دست برود. 
اینها تضادهایی است که وجود دارد. حال گفت وگوها نیز بر این 
مبناست که چگونه این تضادها را حل کنند و ممکن است که از 
درون این گفت وگوها نتایجی حاصل شود و توافق جدیدی شکل 

گیرد یا متمم هایی به برجام اضافه شود. 

 احیای برجام؛ توافق موقت؛ یا توافق جدید؟
یادداشت

 تایید خبر بازگشایی سفارت ایران 
در عربستان

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
بازگشایی سفارتخانه، سرکنسولگری و نمایندگی 
کشورمان در سازمان همکاری اسلامی در 
عربستان سعودی اظهار داشت: در تکمیل روند 
اجرای توافقات دوجانبه میان جمهوری اسلامی 
ایران و عربستان سعودی برای از سرگیری 
روابط دو کشور، سفارت جمهوری اسلامی 
سرکنسولگری جمهوری  ریاض،  در  ایران 
اسلامی ایران در جده و نمایندگی دائم ایران نزد 
سازمان همکاری اسلامی طی روزهای سه شنبه 
۱6خرداد و چهارشنبه ۱7خرداد ۱40۲ به 
صورت رسمی بازگشایی خواهند شد. ناصر 
کنعانی افزود: سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در ریاض و سرکنسولگری جمهوری اسلامی 
ایران در جده قبل از عزیمت حجاج ایرانی فعالیت 
عملی خود را در جهت تسهیل امور حجاج بیت ا... 
الحرام آغاز کرده و اکنون نمایندگی های مذکور 
با حضور مسئولان وزارت امور خارجه دو کشور 

رسما بازگشایی می شوند. 

 رفع نگرانی کشتی تجاری 
در تنگه هرمز

فرمانده منطقه یکم نیروی دریایی سپاه 
پاسداران از پاسخ مثبت فرماندهی و کنترل 
تنگه هرمز منطقه یکم نیروی دریایی سپاه به 
درخواست کمک کشتی تجاری خارجی در 
تنگه هرمز و رفع نگرانی آن خبر داد دریادار دوم 
پاسدار عباس غلامشاهی گفت: در بعد از ظهر 
شنبه ۱4خرداد ۱40۲ ساعت ۱6:۱۵ یک فروند 
کشتی تجاری با پرچم جزایر مارشال هنگام ورود 
به تنگه هرمز بر روی کانال دریایی بین المللی ۱6 
درخواست کمک می کند که فرماندهی و کنترل 
تنگه هرمز سریعا با این کشتی تماس برقرار 
نموده و پس از بررسی درخواست و وضعیت 
منطقه، از حضور شناورهای سبک غیرنظامی در 
نزدیکی این شناور رفع نگرانی و ابهام گردید. وی 
افزود: فرماندهی و کنترل تنگه هرمز به محض 
درخواست کمک کشتی تجاری، با کاپیتان 
کشتی مذکور ارتباط رادیویی برقرار نموده 
و موضوع کمک را جویا می شود که کاپیتان 
کشتی اعلام می دارد که سه فروند قایق سبک 
کوچک غیر نظامی در فاصله چندمایلی از کشتی 
مشاهده نموده و نگران مزاحمت آن ها برای 
خود است. متعاقبا با همکاری و تعامل با کشور 
همسایه )پس از بررسی و حضور میدانی(، نگرانی 
کاپیتان کشتی رفع و او نیز با تشکر و اطمینان 

خاطر به مسیر دریانوردی خود ادامه می دهد. 

 تب بازار خودرو 
با واردات فروکش خواهد کرد

سخنگوی دولت گفت: در صنعت خودرو 
ما به دنبال افزایش تولید سالانه به رکورد یک 
میلیون و 700 هزار دستگاه رسیده ایم و در 
صورت واردات خودرو قطعا تب بازار خودرو 
فروکش خواهد کرد. علی بهادری جهرمی با 
اشاره به مشکلات فراوان اقتصادی در زمان 
پهلوی گفت: رژیم پهلوی خود را ژاندارم منطقه 
می دانست ولی با کوچک ترین حمله نظامی 
بدون مقاومت کشور را به دشمن واگذار می کرد 
اما انقلاب به کشور عزت داد تا با توجه به 44 سال 
دشمنی که با تمام قوا علیه ما شکل گرفت اکنون 
بر سر ارسال پهپاد نظامی به کشورهای دیگر که 
اثبات نیز نشده است، غربی ها معتقد هستند که 

ایران معادلات نظامی دنیا را بر هم زده است. 

 واکنش آمریکا به احتمال 
شکل  گیری ائتلاف دریایی 

سخنگوی ناوگان پنجم نیروی دریایی 
آمریکا در گفت وگویی با مطرح کردن ادعاهایی 
علیه نقش ایران در منطقه، به اظهارات فرمانده 
نیروی دریایی ارتش ایران مبنی بر شکل گیری 
ائتلاف دریایی ایران با کشورهای منطقه 
واکنش نشان داد. تیم هاوکینز، سخنگوی 
ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا در واکنش 
به اظهارات فرمانده نیروی دریایی ارتش ایران 
مبنی بر شکل گیری ائتلاف مشترک نیروی 
دریایی ایران با کشورهای منطقه از جمله 
عربستان، امارات، قطر، بحرین و عراق در آینده 
نزدیک، مدعی شد که »این ادعا با اقدامات 

ایران مطابقت ندارد.« 

 خبرهای خوب از 
نیروی پدافند هوایی 

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با اشاره 
به برنامه نیروی پدافند هوایی ارتش برای 
ساخت نسخه دوم سامانه باور 373 گفت: 
در آینده نزدیک خبرهای خوبی از این نیرو 
اطلاع رسانی خواهد شد. امیر سرتیپ علیرضا 
صباحی فرد فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش، درباره دستاوردهای جدید این نیرو 
اظهار کرد: در آینده نزدیک خبرهای خوبی 
از نیروی پدافند هوایی ارتش اطلاع رسانی 
می شود. امیر سرتیپ صباحی فرد ادامه داد: 
ساخت نسخه دوم سامانه باور 373 در دستور 
کار نیروی پدافند هوایی ارتش قرار دارد. 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش خاطرنشان 
کرد: نسخه دوم سامانه باور 373 پیشرفته تر 
از نسخه نخست خواهد بود و قدرت ما را در 
عرصه پدافند هوایی بیش از پیش افزایش 

خواهد داد. 

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل 

خبــــر
 رئیس جمهور:   

 تبیین خدمات انقلاب اسلامی
از تریبون های مختلف ضروری است

رئیس جمهور در دیدار اعضای کنگره ملی بزرگداشت 
شصتمین سالروز قیام تاریخی ۱۵خرداد، یکی از کارکردهای 
مهم این کنگره را یادآوری ظلم و جنایات رژیم پهلوی و 
همچنین بیان خدمات و دستاوردهای انقلاب اسلامی برای 
مردم دانست و بر ضرورت تبیین خدمات و اقدامات صورت 
گرفته به نام نظام و انقلاب اسلامی، از تریبون های مختلف 
تاکید کرد. سید ابراهیم رئیسی انگیزه حضور مردم ورامین 
در واقعه تاریخی ۱۵ خرداد را امید به تغییر به نفع اسلام و 
مردم ایران دانست و افزود: آن روزی که مردم ورامین حرکت 
خود را آغاز کردند، در مقابل خود، رژیم تا بن دندان مسلح 
پهلوی را می دیدند، اما با امید و امیدواری به تغییر حاضر 
به جانفشانی در این راه شدند. وی عمق و فحوای پیام امام 
خمینی)ره( درباره ۱۵ خرداد و فلسفه اعلام عزای عمومی 
این روز برای همیشه تاریخ را معطوف کردن توجهات به این 
حرکت تاریخی در نهضت اسلامی عنوان کرد و اظهار داشت: 
مبنا و اصل پیام امام)ره( نمادسازی از این روز تاریخی و زنده 
نگهداشتن آن به عنوان نقطه تحول و حرکت به سمت تغییر 
و وقوع انقلاب اسلامی بوده است که باید هماره مورد توجه 
باقی بماند. رئیس جمهور توجه دادن مردم و افکار عمومی 
به ویژه نسل جوان به این نقطه تحول و کانونی را یکی دیگر 
از وظایف ستاد کنگره ملی بزرگداشت ۱۵ خرداد عنوان 
کرد و اظهار داشت: برگزاری کنگره برای این روز تاریخی 
مهم است، اما بخش اصلی آن آگاهی دادن مردم نسبت 
به اصل واقعه ۱۵ خرداد است که باید با استفاده از ظرفیت 
دانش آموزان، دانشجویان و فرهیختگان ورامین برای ماندگار 
کردن این روز تاریخی و زنده نگهداشتن راه و یاد شهدای این 
روز محتواسازی صورت گیرد. رئیس جمهور در بخش دیگری 
از سخنان خود به مطالبات مردم پیشوا، ورامین و قرچک به 
ویژه در زمینه احداث مترو، رفع مشکلات شهرک آژند و 
سبحان در این منطقه و مشکل آب کشاورزی دشت ورامین 
اشاره و بر ضرورت تسریع در اجرای مصوبات سفر استانی 

دولت به این منطقه تاکید کرد. 

مقام معظم رهبری در اجتماع 
مردم  پرشور  و  عظیم  پرشکوه، 
قدرشناس و وفادار در سی و چهارمین 
سالگرد رحلت امام خمینی)ره(، امام 
راحل را از سرآمدان تاریخ ایران خواندند 
و با تبیین 3 تحول بزرگی که امام در 
سطح کشور، امت اسلامی و سطح جهان 
بوجود آورد، گفتند: »ایمان« و »امید« 
امام، عامل نرم افزاری و بوجودآورنده  این 
تحولات عظیم تاریخی بود و هرکسی 
و هر مجموعه و جریانی که به »ایران، 
منافع ملی، بهبود اوضاع اقتصادی، 
پیشرفت کشور و عزت ملی« علاقه مند 
است، باید همه سعی خود را در تقویت 
»ایمان« و »امید« مردم و جامعه به کار 
گیرد. حضرت آیت ا... خامنه ای، امام 
بزرگوار را پرچم برافراشته رسالت های 
الهی در عصر جاهلیت های مسلح 
قرن های اخیر خواندند و با اشاره به 
نیاز همه مسئولان و مردم به خصوص 
جوانان به شناخت ابعاد این شخصیت 
عظیم، افزودند: امام نه فقط سرآمد 
روزگار ما بلکه از سرآمدان تاریخ ایران 
است که هیچکس و هیچ جریانی قادر 
به حذف او از حافظه تاریخ و یا تحریفِ 
»موثر، طولانی و ماندگار« او نخواهد 
بود؛ چرا که خورشید را نمی توان 
پشت ابر پنهان کرد. ایشان با اشاره 
به ابعاد شگفت انگیز شخصیت امام 
در »دانش های دینی، ایمان و تقوا، 
استحکام شخصیت و قوت و اراده، قیام 
لله و سیاست ورزی انقلابی و ایجاد تحول 
در نظام بشری«، افزودند: جمیع این 
ابعاد در هیچ یک از سرآمدان تاریخ 
ایران دیده نمی شود؛ به همین علت 
امامِ یگانه ما، همیشه زنده خواهد بود 
و چهره درخشان خود را با صدای رسا 
به همه معرفی خواهد کرد. مقام معظم 
رهبری در تبیین تحولات بی سابقه ای 
که امام در ایران، امت اسلامی و جهان 
ایجاد کرد، گفتند: امام با بوجودآوردن 
انقلاب اسلامی و پیروزی آن بدست 
مردم، ساخت سیاسی سلطنتی را به 
مردم سالاری، حکومتی دست نشانده 
و ذلیل را به نظامی مستقل و متکی 
بر عزت ملی، رژیمی ضد دین را به 

نظامی اسلامی، استبداد را به آزادی و 
بی هویتی را به هویت ملی تبدیل کرد 
و یک ملت چشم دوخته به دست اجانب 
را به نیروی معجزه آفرین »ما می توانیم« 
مجهز ساخت که برطرف کننده همه 
مشکلات حال و آینده خواهد بود. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در تشریح ابعاد 
تحول امام در سطح امت اسلامی، به 
ایجاد بیداری اسلامی، تحرک و آمادگی 
نسبی در امت اسلامی و تبدیل مسئله 
فلسطین به موضوع اول جهان اسلام 
اشاره کردند و گفتند: امام در کالبد 
افسرده ملت فلسطین جان دمید و 
اکنون روز جهانی قدس نه تنها در 
ایران بلکه در پایتخت کشورهای 
غیر اسلامی هم به صحنه حمایت از 
 مظلومان فلسطینی تبدیل شده است.

خروج از انفعال در مقابل مادی گری و 
جلب توجه ملت ها به معنویت، محور 
اصلی تحول امام در سطح جهان بود 
که رهبر انقلاب با اشاره به آن، گفتند: 
آن شخصیت عظیم، رنگ معنوی را 
در دنیا احیا کرد که هجوم شدید مراکز 
سیاسی و رسانه ای سلطه گران به مسائل 
و موضوعات معنوی و تلاش مبتذل 
آن ها برای ترویج مادی گری، واکنشی 
در مقابل این تحول است. سخنان مقام 
معظم رهبری در جمع انبوه بی شمار 
مردم در حرم مطهر امام خمینی، با 
بررسی عوامل سخت افزاری و نرم افزاریِ 
کمک کننده به امام بزرگوار در روند 
تحول آفرینی های تاریخی ادامه یافت. 
حضرت آیت ا... خامنه ای، صفحات کاغذ 

و نوارهای ضبط صوت را تنها عوامل 
سخت افزاری امام برای رساندن پیام ها و 
سخنان شان به مردم برشمردند و تأکید 
کردند: آنچه امام را به آن فعالیت های 
معجزه آسا قادر ساخت،  دو عامل مهم 
نرم افزاری یعنی »ایمان« و »امید« بود. 
ایشان با اشاره به سخنان استاد شهید 
مطهری بعد از ملاقات با امام خمینی در 
پاریس، افزودند: مطهری که خود کوه 
ایمان بود، در امام، چهار ایمان مشاهده 
کرد: ایمان »به هدف، به راه، به مردم و 
بالاتر از همه، ایمان به خدا.« مقام معظم 
رهبری ایمان به خداوند را در مسیر 
امام یعنی مبارزه با دشمنان خدا، به 
معنای ایمان و اعتماد به وعده های 
الهی دانستند و با استناد به آیات متعدد 
قرآن مجید، افزودند: پروردگار وعده 
داده است که هرکس او را یاری کند، 
از نصرتش برخوردار شود؛ وعده داده 
که گام های مومنان را ثابت و مستحکم 
گرداند، مدافع مومنان باشد و حق و 
هرچیزی را که به نفع مردم است، 
ماندگار سازد و باطل را همچون کف 

روی آب، دچار زوال و نیستی کند.
 »امید« عنصر دائم و موتور 

حرکت امام عظیم الشأن بود
میان  فاصله گذاری  با  ایشان 
اسلامی که امام به آن مومن بود با 
اسلام سرمایه داری و اسلام التقاطی 
روشنفکرانِ بی اطلاع، افزودند: امام به 
اسلام کتاب و سنت همراه با اجتهاد 
متقن و فهم درست، ایمان داشت و 
برداشت های به اصطلاح روشنفکران 

مدعی اما بی خبر از اسلام را قاطعانه 
رد می کرد؛ همانطور که با اسلام افراد 
متحجر مخالف بود که با برداشتی 
سطحی احکام سیاسی،  حکومتی و 
اجتماعی اسلام را رد و بی مسئولیتی 
را ترویج می کنند. مقام معظم رهبری  
درباره بعُد دیگری از ایمان امام یعنی 
»ایمان به مردم«، گفتند: امام با درک 
عمیق آیات الهی، به انگیزه ها و عمل 
مردم از جمله به رای آن ها، اعتماد و 
اعتقاد عمیق قلبی داشت و در مقابل 
برخی اظهار نگرانی ها می گفت »من 
مردم را بهتر و بیشتر از شما می شناسم.« 
ایشان، وفاداری ملت به راه امام، بردباری 
و ایمان خانواده  های شهدا، مجاهدات 
جوانان و اجتماعات عظیم مردم در 
بزرگداشت دین و مسائل دینی و انقلابی 
را نشان دهنده صحت و عمق شناخت 
امام از ملت دانستند و افزودند: تعبیر 
»جمهوری« در نام حکومت یعنی 
جمهوری اسلامی، ناشی از اعتماد و 
اعتقاد امام بزرگوار به مردم است. حضرت 
آیت ا... خامنه ای در بیان نمونه ای از 
عمق تفکرِ مبنایی امام خمینی به 
جمهوریت، گفتند: امام)رض( همانگونه 
که در اواخر عمر تصریح کردند به اولین 
رئیس جمهور رای نداده بود، اما چون 
برای مردم اعتبار قائل بود، حکم همان 
رئیس جمهور را تنفیذ کرد. مقام معظم 
رهبری در تبیین »امید« به عنوان 
دومین عامل نرم افزاری در چندین 
دهه فعالیت تحول آفرین امام گفتند: 
»امید« عنصر دائم و موتور حرکت امام 
عظیم الشأن بود؛ به گونه ای که در دهه 
۲0 از قیام ا... سخن می گفت، در دهه 
40 عملا وارد میدان قیام شد و در دهه 
60، در دل توفان های مهیب نظامی-

امنیتی و سیاسی، خم به ابرو نیاورد. 
حضرت آیت ا...خامنه ای، امید دائم امام 
و پرهیز همیشگی ایشان از یأس را ناشی 
و متکی بر ایمان آن شخصیت جاودانه 
برشمردند و گفتند: امام همانگونه که 
خود می فرمود، هیچگاه دچار ناامیدی 
نشد و معتقد بود وقتی ملت چیزی 

بخواهد، حتما محقق می شود. 
ادامه در صفحه 6

مقام معظم رهبری در سالگرد ارتحال امام)ره( تلاش ها برای ناامید کردن مردم را تبیین کردند :

بدبین کردن مردم به انتخابات
      اما انتخابات امسال انتخابات بسیار مهمی است که از هم اکنون دشمن توپخانه خود را برای تخریب آن فعال کرده

آن هم در حالیکه ۹ ماه با انتخابات فاصله داریم.
      ایمان« و »امید« امام، عامل نرم افزاری و بوجودآورنده  تحولات عظیم تاریخی بود

 امام خمینی فرهنگ 
»ما می توانیم« را زنده کرد

 رئیس مجلس اظهار داشت: 
روحیه »ما می توانیم« فرهنگی 
این  و  کرد  زنده  امام  که  بود 
ارزش ها را به ما یاد داد. محمد 
باقر قالیباف جهاد تبیین مردمی 
را  مسئولان  تصمیم  جهاد  و 
موجب ناکامی دشمنان در جنگ 
امروز  گفت:  و  دانست  ترکیبی 
توده های مردم و نخبگان جامعه 
باید به تبیین و ترسیم درست 
انقلاب  جبهه  شرایط  و  مسائل 
بپردازند تا دشمنان از مشکلات 
ما سوءاستفاده نکنند؛ لذا در کنار 
جهاد تبیین، جهاد تصمیم برای 
مسئولان مهم تر است. وی برخورد 
با محبت و با عدالت و با انصاف با 
مردم و پرهیز از خودمحوری و 
و  و سهم خواهی  قدرت طلبی 
حامی پروری را از ویژگی های مدیر 
جهادی در یک تصمیم جهادی 
دانست و خاطرنشان کرد: امروز 
هدف دشمن این است که الگوی 
جمهوری اسلامی ایران الگویی 
برای امت اسلامی و کشورها نشود 
و لذا مدیران و مسئولان در عرصه 
مبارزه هستند و باید مدیریتی 
نمونه، کارآمد، چابک، به روز و 

سایبرنتیکی را نشان دهند. 

 پیمان جبلی: فردوسی پور نمک ریخته؛ نمکدان شکسته؛ نمی خواهیم او را بازگردانیم

مخاطب زدایی به سبک صداوسیما
  پرویز پرستویی: هنرمندان نمی خواهند قیافه شما را ببینند            خادم: بی تدبیری مدیران خسارت زیادی به نظام زده است

در تمام ادیان حجاب 
وجود داشته است

از گسست ها باید بفهمیم 
که از راه امام فاصله 

گرفته ایم

 رئیس شورای قرارگاه عمار اظهار 
داشت: هدف امام خمینی)ره( در 
بسیج همه ملت برای انقلاب ایجاد 
جامعه ای اسلامی و سالم بود. وی بیان 
کرد: امام خمینی)ره( به نیرو های خود 
القا کرده بودند که در راه خداوند متعال 
شکست معنا ندارد. حجت الاسلام 
والمسلمین مهدی طائب با ذکر این 
نکته که شما دینی در عالم سراغ 
ندارید که بی حجابی را ترویج کند، 
عنوان کرد: در تمام ادیان حجاب وجود 
داشته است، خدای متعال دینش 
و مومنین به دین خود را در شرایط 

سخت مورد حمایت قرار می دهد. 

 دبیرکل جامعه روحانیت مبارز 
اظهار داشت: مهم ترین حرکت امام 
ایجاد یک انسجام عمیق ملی بود، 
یک پیوستگی بسیار بسیار شدید 
و بسیار صمیمانه بین ملت برای 
کشور و پیشرفت نظام برای آینده 
کشور بود. این روح همبستگی تا 
امروز اصلی ترین سرمایه کشور ما 
بوده و اگر بتوانیم این پیام اصلی که 
همبستگی، وحدت و یگانگی است 
را حفظ کنیم، با اطمینان می توانیم 
به کسب نتیجه و پیروزی امیدوار 
باشیم. مصطفی پورمحمدی گفت: 
وقتی ما متاسفانه این گسست های 
اجتماعی را مشاهده می کنیم، باید 
ً یک مقداری از  بفهمیم که ظاهرا
راه امام فاصله گرفتیم. چون امام 
نشان داد که می شود در بین همین 
ملت با بهترین شکل همبستگی 
و پیوستگی عمیق را در جامعه به 
وجود آورد. پس معلوم است که ما 
در کارکردها، در هدف گذاری ها، 
در پیام هایی که تولید می کنیم، در 
نوع رفتارمان و در خلق وخوی مان با 
راه امام فاصله گرفتیم که دچار این 

گسست ها شدیم. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتقادات 
بسیاری نسبت به عملکرد صداو سیما طی 
سال ها و حتی دهه های گذشته وجود دارد 
و از کارشناسان رسانه گرفته تا چهره ها، 
هنرمندان و حتی افرادی که در این رسانه 
فعالیت داشته اند بر این موضوع تاکید می کنند 
که رویکردهایی که صدا وسیما از خود ارائه 
می دهد باعث شده تا مخاطبان نیز چندان 
تمایلی به استقبال از برنامه های این رسانه 
نداشته باشند. نگاهی به عملکرد مدیران این 
سازمان در مقاطع مختلف نیز این گفته را 
تصدیق می کند و خود پاسخی به این پرسش 
است که چرا رفته رفته بخشی از جامعه از صدا 
وسیما فاصله گرفته و این رسانه به ریزش 
مخاطب رسیده است. چه اینکه به قرائت 
بسیاری اگر نباشد برخی پخش زنده های 
مسابقات فوتبال یا برخی رویدادهای ورزشی، 
برخی سریال ها یا برنامه های طنز و ترکیبی؛ 
صدا و سیما مخاطب باقی مانده خود را نیز 
از دست خواهد داد. آن هم در شرایطی که 
جدای از رسانه های بیگانه و فارسی زبان خارج 
نشین که نهایت تلاش خود را بر ای جذب 
مخاطب داخل ایران انجام می دهند شبکه های 
اجتماعی نیز امروز به عنوان رقبایی قوی، توانا 
و جذاب که از قابلیت های بسیاری برخوردارند 
عرصه را بر صدا وسیما که عنوان رسانه ملی 
را با خود یدک می کشد تنگ  کرده اند. با این 
حال صدا وسیما و مدیران تصمیم گیر آن به 
جای اینکه از ظرفیت های موجود استفاده 
کنند و با فراخواندن چهره های مخاطب آور و 
باز تولید برنامه های محبوب جامعه به سمت 
کنار گذاشتن برخی چهره های محبوب مردم 
و برنامه های تاثیرگذار می روند. در این میان 
کافی است نگاهی به این عملکرد داشته باشیم 
که چه چهره ها و برنامه های موفقی طی این 
سال ها از صدا وسیما کنار گذاشته شدند تا 
این رسانه به رسانه ای با برخی رویکردهای 
خاص تبدیل شود. نمونه بارز این رویکرد را 
می توان در نوع مواجهه صدا وسیما با برنامه 
90 و عادل فردوسی پور دید. هر چند که 

رئیس بعدی صدا وسیما از تلاش صد درصدی 
برای بازگشت عادل به شبکه 3 و برنامه اش 
خبر داد؛ اما اظهارات اخیر جبلی نیز نشان 
داد که به گفته های وی نیز نباید چندان 
امیدی بست. آنچه مسلم است رویکردهای 
مدیران صدا و سیما نشان داده که با همه 
چیز دستوری برخورد می کنند. در حالی که 
بخشی از مخاطبان سال هاست این رسانه را 
کنار گذاشته و رسانه های دیگر را جایگزین 

کرده اند. 
 جبلی چه گفت؟

چهارشنبه هفته گذشته بود که اظهارات 
رئیس سازمان صدا وسیما در جمع دانشجویان 
دانشگاه امام صادق)ع( در خصوص عادل 
فردوسی پور واکنش  های بسیاری را در پی 
داشت. اما پرسش اینجاست؛ پیمان جبلی چه 
گفت؟ رئیس صدا وسیما اظهار کرد: »بالاخره 
وقتی این آدم در برنامه ای می آمده برای 
خودش خِیلی از مخاطبان را داشته است. 
اسمش می آمده، برنامه با خودش مخاطب 
می آورده است. اسم آن آدم روی شبکه ای 
می آمد، آن شبکه خودش را بالا می کشید. 
خب حالا به نظام، مردم و اعتقادات خودش 
لگد زده است. لگد زده به نمکدان، نمک را 
ریخته و نمکدانی را شکسته است. آیا از من 
انتظار دارید برای اینکه من پرمخاطب بشوم 
بروم خواهش و التماس کنم که تو رو خدا بیا؟! 
حالا ما چشم مان را می گذاریم روی هم انگار 
ندیده ایم، اصلا شما و مردم اجازه می دهید ما 
این کار را کنیم؟ آیا ما می توانستیم برنامه هایی 
را بدون عز و التماس و بدون پذیرش ذلت در 
برابر افرادی که پشت پا زدند به اعتقاداتشان، 
تاریخشان، فرهنگ و مردمشان و نظامی که تا 
به حال از آن ارتزاق کرده بودند که با آن تا به 
اینجا رسیده بودند، بسازیم؟ پاسخ این است نه 
می توانیم و نه خواهیم توانست که این کار را 
انجام بدهیم.« جالب اینجاست که همین صدا 
وسیما نیز مخاطب برنامه های خود را از قبِل 
چهره هایی چون عادل فردوسی پور و برنامه نود 
دارد و اکنون افراد دست چندم با برنامه های نه 

چندان گیرا و جذاب این رسانه را به یکی از کم 
مخاطب ترین رسانه ها تبدیل کرده اند. چه اینکه 
برنامه های عیدانه تلویزیون گواه این مدعاست. 

 واکنش ها
پس از صحبت های جبلی؛ رئیس سازمان 
عادل  بازگشت  خصوص  در  وسیما  صدا 
فردوسی پور به تلویزیون بسیاری از چهره ها و 
هنرمندان به این اظهارات واکنش نشان دادند. 
یک هنرمند سینما و تلویزیون کشورمان طی 
مطلبی در اینستاگرام خود نوشت: خب، آقا 
پیمان جبلی کاملا در اشتباهید هنرمند 
جماعت یا به قول شما چهره ها هرچه دارند 
از مردم دارند. هنرمند بدون مردم هنرمند 
نیست. پرویز پرستویی ادامه داد: اگر هنرمندان 
ارتباطشان را با صدا و سیما قطع کرده اند، 
ببینند. یعنی،  را  قیافه شما  نمی خواهند 
برای مردم احترام قائلند و اتفاقا علت عدم 
حضورشان در صدا و سیما شما هستید. ضمنا 
صداوسیما ملک شخصی شما نیست. صدا و 
سیما متعلق به مردم و هنرمندان و فرهیختگان 
است. همچنین قهرمان کشتی جهان نیز در 
یک پست اینستاگرامی به صحبت های جبلی 
درباره عادل فردوسی پور واکنش نشان داد و 
نوشت: حرف های جناب جبلی در خصوص 
دلایلِ حذفِ عادل فردوسی پور از تلویزیون، 
تقریبا برای کسی تعجب آور نبود. بی تدبیریِ 
این دست مدیران خساراتِ جبران ناپذیری به 
نظام اجراییِ کشور وارد کرده است! امیررضا 
خادم ادامه داد: درنتیجه نه توانی برای اقناعِ 
مخالفین با تصمیماتشان را داشته و نه پاسخی 
مستدل برای منتقدین دارند! پس منافع شان 
اقتضا می کند با سیاستِ »تک صدایی« در 
عرصه های اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 
همسو شوند! چه بسیارند آدم های توانایی که 
به رغم همه  بی تدبیری ها جلای وطن نکردند، 
ولی یا خانه نشینند و البته گاهی هم کارهایی 
می کنند که هرچند به مذاق آقایان مدیر 
خوش نمی آید، ولی بهتر است از یاد نبرند که 
آغازگرش خودشان بوده اند و برای مجموعه ای 

که در آن کار می کنند، هزینه ایجاد کردند!


